

## 水利技术监督

双月刊 (单月出版)

2020 年第 6 期

(总第 158 期)

主 管 水利部  
主 办 水利部水利水电规划  
设计总院

编委会主任 叶建春

副主任 刘伟平 刘志广 陈 伟

委 员 (按姓氏笔画)

马存信 王志强 邓湘汉

司富安 朱党生 乔建华

伍宛生 刘六宴 刘志明

刘咏峰 安新代 苏加林

杜丙照 杨启贵 李友成

李文学 李远华 李现社

李原园 吴正桥 何宝根

余达征 汪在芹 张严明

张清勇 陆忠民 陈 雷

金兴平 郑守仁 郦建强

侯传河 宦国胜 祝瑞祥

骆 涛 曹淑敏 蒋 肖

曾向辉 温立成 温续余

雷兴顺 蔡成军 廖文根

穆汉平 戴济群

编辑出版 《水利技术监督》编辑部

主 编 温立成

副 主 编 任冬勤

责任编辑 任冬勤

地 址 北京市西城区六铺炕  
北小街 2-1 号

邮 编 100120

传 真 (010) 63206755

电 话 (010) 63206743

投 稿 <http://sljd.cbpt.cnki.net>

刊 号 ISSN1008-1305  
CN11-3918/TV

广告经营许可证

京西工商广字第 0434 号 (2-2)

印 刷 天津市云海科贸开发公司

### 标准化与质量监督

- 《上海市海塘维修保养技术规程》编制解析 ..... 舒叶华 季永兴(1)
- 小型水利工程质量监督管理探讨 ..... 许树春(4)
- 水利工程质量检测制度研究 ..... 蔡 奇 张振洲 等(7)
- 水利水电工程项目建设质量风险评价 ..... 王 嵩(11)
- 浅谈水利工程施工现场安全管理现状与对策 ..... 舒韩友(16)
- 水利行业标准报批稿常见问题及解决措施分析 ..... 覃 薇(18)
- 长江小河口段江滩防护工程重难点分析及质量控制 ..... 姚玉扣 郭晓玲(20)
- 水利标准“谁在用、用在哪、用的怎么样”调研 ..... 宋小艳 于爱华 等(23)

### 检验检测

- 基于大温差变幅的超大型弧形闸门变形规律测试研究 .....  
..... 张宗超 张 慧 等(29)
- 多级橡胶坝截渗墙缝隙渗漏测算方法研究 ..... 厉建阳(32)
- 非接触式高频雷达测流系统在辽宁中小河流自动测验中的改进应用 .....  
..... 张志斌(36)
- 某弧形工作闸门启闭异常故障诊断及处理措施 ..... 张怀仁 洪 伟 等(43)
- 武宜运河及周边水系河流水量水质监测分析与研究 ..... 华 晨 王德维 等(47)
- 社河人工湿地水力停留时间及水质监测研究 ..... 唐大维(54)
- 磨盘山水库叶绿素 a 多元线性回归预测研究 ..... 张 怡 吕 军 等(57)
- 浅析基层水厂实验室微生物检测与质控管理 ..... 焦 慧 唐龙俊 等(60)

### 信息化

- 测量机器人在宝瓶河水电站大坝变形监测基准网中的应用 .....  
..... 虞世华 马江河(63)
- 扶壁式挡土墙三维建模的二次开发 ..... 陈蕾蕾 左威龙 等(67)

### 建设与管理

- 晋城市书院河上游河道治理堤防设计方案分析 ..... 赵电雷(71)
- 基于 BIM 技术的水利管道工程成本核算方法研究 ..... 孙中晋(75)
- 彭阳县水利工程建设现状及存在问题研究 ..... 朱 清(78)
- 松桃县现代水网建设发展战略研究 ..... 肖 殷 陆致毅 等(82)
- PMC 承包模式在水库工程施工管理中的应用 ..... 戴志敏(86)
- 典型平原区农村基层防汛体系洪涝灾害评价及预警指标研究与实践 .....  
..... 石 磊(89)
- 当前我国水污染现状、原因及应对措施研究 ..... 张维蓉 张梦然(93)
- 北京顺义区箭杆河流域水环境治理及前景展望 ..... 赵珊珊 李 碧 等(99)
- 大型堤坝防洪可靠性分析 ..... 梁永乐(102)
- 基于机器学习的水库除险加固工程投资估算方法 ..... 李北振(106)
- 施工生产生活区的设置及其水土保持措施的布设分析 .....  
..... 夏 妍 陈 芳 等(109)
- 山东省南四湖保护利用对策建议 ..... 程 霞 冯江波 等(114)
- 深汕特别合作区水资源综合利用策略探讨 ..... 陈 莉(117)
- 水利水电工程建设过程中存在的问题浅析 ..... 丁 鹏 龚树东 等(121)
- 塔里木河干流防洪工程规划探析 ..... 黄国强(123)
- 江都水利枢纽设备管理系统的构建思路 ..... 袁志波(127)
- 工程建设引起河道改线段防洪影响研究 ..... 王雪红 赵扬搏 等(130)
- 盖州市水库移民监测评估指标体系研究与应用 ..... 李维雨(134)
- 高寒山区农村饮水安全管道保温及运行管理防冻措施分析 ..... 余 林(138)
- 水利水电工程项目监理合同风险控制方法研究 ..... 唐浩中(142)

## 水利技术监督

双月刊 (单月出版)

2020年第6期

(总第158期)

**主管** 水利部  
**主办** 水利部水利水电规划设计总院  
**编委会主任** 叶建春  
**副主任** 刘伟平 刘志广 陈伟  
**委员 (按姓氏笔画)**  
 马存信 王志强 邓湘汉  
 司富安 朱党生 乔建华  
 伍宛生 刘六宴 刘志明  
 刘咏峰 安新代 苏加林  
 杜丙照 杨启贵 李友成  
 李文学 李远华 李现社  
 李原园 吴正桥 何宝根  
 余达征 汪在芹 张严明  
 张清勇 陆忠民 陈雷  
 金兴平 郑守仁 郦建强  
 侯传河 宦国胜 祝瑞祥  
 骆涛 曹淑敏 蒋肖  
 曾向辉 温立成 温续余  
 雷兴顺 蔡成军 廖文根  
 穆汉平 戴济群

**编辑出版** 《水利技术监督》编辑部

**主编** 温立成

**副主编** 任冬勤

**责任编辑** 任冬勤

**地址** 北京市西城区六铺炕  
北小街2-1号

**邮编** 100120

**传真** (010) 63206755

**电话** (010) 63206743

**投稿** <http://sljd.cbpt.cnki.net>

**刊号** ISSN1008-1305  
CN11-3918/TV

**广告经营许可证**

京西工商广字第0434号(2-2)

**印刷** 天津市云海科贸开发公司

### 理论研究

- 基于生态农业区划的安徽省农田水利建设效益评价研究 ..... 刘文胜(144)  
 平原地区农村供水管网建设及水资源调配研究 ..... 聂玉明(146)  
 蓄滞洪区库容计算方法初探 ..... 王晓莉 赵兴森 等(151)  
 苏巴什水库泄水建筑物消能防冲优化试验研究 ... 李鹤 李玉建 等(156)  
 白石水库坝下生态用水调度分析研究 ..... 赵丽丽(161)  
 碧流河富营养化主控因子及年季动态变化特征 ..... 肖美艳(165)  
 不同工程措施对陕西志丹县海绵城市双层河道渗流影响的研究 .....  
 ..... 刘小婧(169)  
 冲振部位和频率对曲面板冲振回波信号的影响模拟分析 ..... 王浩宇(173)  
 模态分析计算下灌区泵站进水塔动力抗震分析研究 .....  
 ..... 叶柏阳 周松松 等(178)  
 基于神经网络的水库枯季中长期径流预测模型研究 ..... 柏平(184)  
 黏土心墙坝坝坡渗透稳定性敏感性分析 ..... 王楠(189)  
 浑河水系连通性评价——以抚顺市境内水系为例 ..... 王朝宇(192)  
 外洲水文站水位还原研究 ..... 刘庆 钱堃 等(196)  
 河道整治工程中掺合料土体单轴压缩破坏特性试验研究 ..... 张磊(199)  
 大伙房水库水质时空变化预测分析 ..... 张帅(205)  
 氨氮仪器测试方法比对 ..... 杨琳(209)  
 白石水库建设运行对大凌河水文情势影响分析 ..... 李玥(212)  
 汤河水库富营养化综合评价 ..... 胡耘赫(217)  
 胶东调水工程受水区水资源利用分析 ..... 冯慧(220)  
 一种新型综合的汛期分期方法研究 ..... 熊岩(224)

### 工程实践

- 农田水利中某砌石坝体加高后静力特性分析研究 ..... 肖德壮(229)  
 SETH水利枢纽工程碾压混凝土重力坝基础处理设计 ... 李永兵 王立成(234)  
 德泽水库枢纽水井渣场设计和管理思考 ..... 郑冲泉(237)  
 不同结合面温度心墙沥青混凝土力学性能的现场试验研究 .....  
 ..... 唐婉秋 王中良 等(241)  
 水利工程水土保持措施方案研究 ..... 张子仪 徐华强(244)  
 鄂北工程下穿郑万高铁交叉段专项设计研究 ..... 司培育 李浅(248)  
 贵州省某中型水库输水管道结构计算 ..... 刘慧婷 罗姗姗 等(252)  
 风沙干旱地区粉细砂堤防生态护坡新技术研究与应用 ..... 闫鹏飞(255)  
 辽东暴雨洪水易发区河流测速垂线精简新算法的应用分析 ..... 吕博(260)  
 无人机遥感技术在水土保持监测中的应用研究 ..... 叶林春(267)  
 局部放大体对表孔闸墩结构应力影响的模型试验研究 ..... 陈林(270)  
 抗剪强度参数对库岸堆积碎石土边坡稳定性影响的实验研究 .....  
 ..... 夏长城(273)  
 不同板桩结构对水工建筑物渗流的影响研究 ..... 黄亚斌(276)  
 库水温分布计算与分析 ..... 田野 任涵璐 等(280)  
 劲性复合桩在水利工程中的应用研究 ..... 杨庆庆 王桂智 等(285)  
 平原地区水闸深厚软土地基基础处理设计方案研究 .....  
 ..... 李学德 刘洋 等(290)  
 徒骇河坝上闸基础处理方案设计 ..... 曹阳 包第啸 等(294)  
 土石坝碎石土内部渗透侵蚀颗粒级配影响的数值模拟研究 ..... 余启清(300)  
 河堤与塌岸岩土工程特性与稳定性分析研究 ..... 邹福建 张楚 等(304)  
 防洪枢纽工程水闸预应力闸墩锚块空腔设计分析 ..... 才登巴(308)

# CONTENTS

## ● Standardization and Quality Supervision

- Analysis of the compilation of *Technical Specification for Maintenance of Sea Dike of Shanghai* ..... SHU Yehua JI Yongxing(1)
- Discussion on quality supervision management of small-sized water resources project ..... XU Shuchun(4)
- Research on quality inspection system of water resources project ..... CAI Qi ZHANG Zhenzhou et al. (7)
- Risk assessment of construction quality of water resources and hydropower project ..... WANG Song(11)
- Discussion on the current situation and countermeasures of safety management of water resources project construction site ..... SHU Hanyou(16)
- Common problems and analysis of water resources industry standards for approval ..... QIN Wei(18)
- Key and difficult points analysis and quality control of shoal protection project in Xiaohoukou Section of Yangtze River ..... YAO Yukou GUO Xiaoling(20)
- Investigation on “who is using, where and how to use” water resources standards ..... SONG Xiaoyan YU Aihua et al. (23)

## ● Inspection and Testing

- Test and research on deformation law of super large radial gate based on large temperature difference and amplitude ..... ZHANG Zongchao ZHANG Hui et al. (29)
- Study on calculation method of the leakage of the cut-off wall of multistage rubber dam ..... LI Jianyang(32)
- Improved application of non-contact high frequency radar flow measurement system in automatic measurement of small and medium rivers in Liaoning Province ..... ZHANG Zhibin(36)
- Fault diagnosis and treatment measures for abnormal opening and closing of a radial gate ..... ZHANG Huairan HONG Wei et al. (43)
- Analysis and research on water quantity and quality monitoring of Wuyi Canal and its surrounding rivers ..... HUA Chen WANG Dewei et al. (47)
- Study on hydraulic retention time and water quality monitoring of Sheheriver constructed wetland ..... TANG Dawei(54)
- Multiple linear regression prediction of chlorophyll-a in Mopanshan reservoir ..... ZHANG Yi LV Jun et al. (57)
- Analysis of microbiological detection and quality control management in grass roots water plant laboratory ..... JIAO Hui TANG Longjun et al. (60)

## ● Informazation

- Application of measuring robot in dam deformation monitoring datum network of Baopinghe hydropower station ..... TUO Shihua MA Jianghe(63)
- Secondary development of 3D modeling of buttress retaining wall ..... CHEN Leilei ZUO Weilong et al. (67)

## ● Construction and Management

- Analysis on design scheme of dyke for upper reaches of Shuyuanheriver in Jincheng city ..... ZHAO Dianlei(71)
- Research on cost accounting method of water resources pipeline project based on BIM technology ..... SUN Zhongjin(75)
- Study on current situation and existing problems of water resources project construction in Pengyang county ..... ZHU Qing(78)
- Research on development strategy of modern water network construction in Songtao county ..... XIAO Yin LU Zhiyi et al. (82)
- Application of PMC contracting mode in reservoir engineering construction management ..... DAI Zhimin(86)
- Research and practice on flood disaster evaluation and early warning index of rural grassroots flood control system in typical plain area ..... SHI Lei(89)
- Current situation, causes and countermeasures of water pollution in China ..... ZHANG Weirong ZHANG Mengran(93)
- Water environment management and prospect of Jianganheriver basin in Shunyi district of Beijing ..... Zhao Shanshan LI Bi et al. (99)
- Reliability analysis of flood control for large dams ..... LIANG Yongle(102)
- Investment estimation method of reservoir reinforcement project based on machine learning ..... LI Beizhen(106)
- The setting of construction production and living area and the arrangement of soil and water conservation measures ..... XIA Yan CHEN Fang et al. (109)
- Suggestions on protection and utilization of Nansihulake in Shandong province ..... CHENG Xia FENG Jiangbo et al. (114)
- Discussion on comprehensive utilization strategy of water resources in Shenzhen Shantou Special Cooperation Zone ..... CHEN Li(117)
- Analysis of problems in the construction of water resources and hydropower projects ..... DING Peng GONG Shudong et al. (121)
- Discussion on flood control project planning of the main stream of Tarim river ..... HUANG Guoqiang(123)
- Development idea of equipment management system for Jianguo water resources control project ..... YUAN Zhibo(127)
- Study on flood control effect of river diversion caused by engineering construction ..... WANG Xuehong ZHAO Yangbo et al. (130)
- Research and application of monitoring and evaluation index system of reservoir resettlement in Gaizhou city ..... LI Weiyu(134)
- Analysis of anti-freezing measures of rural drinking water safety pipeline insulation and operation management in Alpine mountainous area ..... YU Lin(138)
- Research on risk control method of supervision contract of water resources and hydropower project ..... TANG Haozhong(142)

# CONTENTS

## ● Theory Study

- Study on benefit evaluation of farmland and water resources construction in Anhui province based on eco-agricultural regionalization ..... LIU Wensheng(144)
- Study on construction of rural water supply network and allocation of water resources in plain area ..... NIE Yuming(146)
- Discussion on calculation method of storage capacity in flood storage and detention area ..... WANG Xiaoli ZHAO Xingmiao et al. (151)
- Experimental study on optimization of energy dissipation and scour prevention for discharge structures of Subash reservoir ..... LI He LI Yujian et al. (156)
- Analysis and research on ecological water use dispatching under dam of Baishi reservoir ..... ZHAO Lili(161)
- Main controlling factors of eutrophication in Biliuheriver and characteristics of its seasonal and annual dynamic changes ..... XIAO Meiyan(165)
- Study on influence of different engineering measures on seepage of double-layer river in sponge city of Zhidan county, Shaanxi province ..... LIU Xiaojing(169)
- Simulation analysis of the influence of shock location and frequency on the impact echo signal of curved panel ..... WANG Haoyu(173)
- Dynamic seismic analysis of intake tower of pumping station in irrigation system based on modal analysis ..... YE Baiyang ZHOU Songsong et al. (178)
- Study on medium and long term runoff prediction model of reservoir in dry season based on Neural Network ... BAI Ping(184)
- Sensitivity analysis of seepage stability of clay core dam slope ..... WANG Nan(189)
- Connectivity evaluation of Hunhe river system: a case study of Fushun water system ..... WANG Chaoyu(192)
- Study on water level return of Waizhou hydrological station ..... LIU Qing QIAN Kun et al. (196)
- Experimental study on uniaxial compression failure characteristics of admixture soil in river training project ..... ZHANG Lei(199)
- Prediction and analysis of temporal and spatial variation of water quality in Dahuofang reservoir ..... ZHANG Shuai(205)
- Comparison of ammonia nitrogen instrument test methods ..... YANG Lin(209)
- Analysis on influence of Baishi reservoir construction and operation on Dalingheriver hydrological regime ..... LI Yue(212)
- Comprehensive evaluation of eutrophication in Tanghe reservoir ..... HU Yunhe(217)
- Analysis of water resources utilization in water receiving area of Jiaodong water transfer project ..... FENG Hui(220)
- Study on a new comprehensive flood season staging method ..... XIONG Yan(224)

## ● Engineering Practice

- Analysis of static characteristics of a masonry dam after heightening in farmland water resources project ..... XIAO Dezhuang(229)
- Foundation treatment design for RCC gravity dam of Seth water control project ..... LI Yongbing WANG Licheng(234)
- Design and management of water well slag yard of Deze reservoir project ..... ZHENG Chongquan(237)
- Field experimental study on mechanical properties of asphalt concrete core wallwith different joint surface temperature ..... TANG Wanqiu WANG Zhongliang et al. (241)
- Study on soil and water conservation measures of water conservancy project ..... ZHANG Ziyi XU Huaqiang(244)
- Study on special design of the crossing section of the north Hubei project passing through the Zheng-Wanhigh speed railway ..... SI Peiyu LI Qian(248)
- Structural calculation of water conveyance pipeline of a medium sized reservoir in Guizhou province ..... LIU Huiting LUO Shanshan et al. (252)
- Research and application of new ecological slope protection technology of fine sand embankment in windy and arid area ..... YAN Pengfei(255)
- Application analysis of a new algorithm for reducing the vertical line of river velocity measurement in the area where rainstorm and flood prone in east Liaoning province ..... LV Bo(260)
- Application of UAV remote sensing technology in soil and water conservation monitoring ..... YE Linchun(267)
- Model test study on the influence of partial layout on the structural stress of surface outlet pier ..... CHEN Lin(270)
- Experimental study on the influence of shear strength parameters on the stability of gravel soil slope of reservoir bank ..... XIA Changcheng (273)
- Influence of different sheet pile structures on seepage of hydraulic structures ..... HUANG Yabin(276)
- Calculation and analysis of reservoir water temperature distribution ..... TIAN Ye REN Hanlu et al. (280)
- Application study of steel composite pile in water resources project ..... YANG Qingqing WANG Guizhi et al. (285)
- Study on design scheme for foundation treatment of sluice deep soft soil foundation in plain area ..... LI Xuede LIU Yang et al. (290)
- Design of foundation treatment scheme for upper gate of Tuhai River Dam ..... CAO Yang BAO Dixiao et al. (294)
- Numerical simulation study of influence of particle size distribution on seepage erosion of gravel soil in earth rock dam ..... YU Qiqing(300)
- Geotechnical engineering characteristics and stability analysis of river bank and bank collapse ..... ZOU Fujian ZHANG Chu et al. (304)
- Design and analysis of pestressed pier anchor block cavity in flood control project ..... CAI Dengba(308)